
Adrian Zandberg – odpowiedzi na pytania organizacji pacjentów. 

 

1. Jakie jest Pana stanowisko wobec poziom finansowania systemu ochrony zdrowia w 
Polsce. Czy obecne regulacje wynikające z ustawy „7 proc. PKB na zdrowie” są 
wystarczające?  

 

Nakłady na ochronę zdrowia w Polsce należą do najniższych w Europie i są 
niewystarczające. Realizacja zapisów ustawy 7% PKB na zdrowie, z oszukańczym 
mechanizmem obliczania poziomu tych nakładów w odniesieniu do PKB kraju sprzed 2 
lat (n-2) również jest niewystarczająca. Tak uzyskany poziom nakładów kończy się 
budżetem NFZ dalece odbiegającym od rosnących potrzeb naszego społeczeństwa. W 
roku 2025 rząd, realizując zapisy tej ustawy przyjął budżet zostawiający NFZ ze środkami 
co najmniej 20 mld mniejszymi od potrzeb. 

 

2. Jakie jest Pana stanowisko wobec planów zmniejszenia przychodów Narodowego 
Funduszu Zdrowia pochodzących ze składek?  

 

Pomysły cięcia wpływów już niedofinansowanego Narodowego Funduszu Zdrowia są 
skrajnie nieodpowiedzialne. I już prowadzą do “efektu mrożącego” w systemie ochrony 
zdrowia. Brak gwarancji wypłaty środków za zabiegi i świadczenia zrealizowane przez 
placówki ochrony zdrowia by zabezpieczyć potrzeby pacjentek i pacjentów przełoży się na 
wydłużające się kolejki i słabszy dostęp do ochrony zdrowia. Dlatego skutecznie 
namawiałem prezydenta Andrzeja Dudę do weta ustawy obniżającej wpływy NFZ ze 
składki zdrowotnej. Jako prezydent zawetuję też każdą taką ustawę w przyszłości. 

 

3. Czy Kancelaria Prezydenta RP powinna być miejscem analiz strategicznych oraz debaty 
nad kierunkami rozwoju systemu ochrony zdrowia, w tym opieki onkologicznej?  

 

Prezydent RP może zarówno wetować ustawy parlamentu jak i wnosić do niego projekty z 
własnej inicjatywy. Dlatego jednym z ważnych zadań mojej kancelarii będzie strategiczna 
analiza proponowanych przez Sejm i Senat ustaw oraz proponowanie prezydenckich 
projektów - również w obszarze ochrony zdrowia. Jedną z pierwszych takich ustaw byłoby 
podniesienie wymaganych prawem nakładów na ochronę zdrowia do 8% PKB. Oceniam, 
że taki wzrost finansowania pozwoliłby zabezpieczyć odpowiadający potrzebom 



społecznym dostęp do publicznego systemu ochrony zdrowia. Moja kancelaria będzie 
otwarta na głos ekspertów, zawodów medycznych i organizacji pacjenckich. 

 

4. Jakie inicjatywy zamierza Pan podjąć, aby podnieść skuteczności opieki onkologicznej 
w Polsce?  

 

Skuteczność leczenia onkologicznego zależy w dużym stopniu od stopnia 
zaawansowania, w którym wykrywa się chorobę. A to z kolei - od powszechności i dostępu 
do badań profilaktycznych. Jedną z pierwszych inicjatyw, którą podejmę jako Prezydent 
RP będzie ustawa, dzięki której Polacy i Polki zyskają dodatkowy dzień płatnego urlopu na 
wykonanie badań profilaktycznych. 

 

5. Jakie jest Pana stanowisko co do dalszego funkcjonowania Funduszu Medycznego, 
powołanego po uchwaleniu ustawy przedłożonej przez Prezydenta RP w 2020 r.?  

 

Fundusz Medyczny jako instytucja dubluje zadania Narodowego Funduszu Zdrowia  
i powinien zostać do niego włączony. Widzę przy tym potrzebę kierowania celowanych 
środków na leki i terapie o wysokim stopniu innowacyjności oraz na leczenie chorób 
rzadkich, środki dotychczas pozostające w Funduszu Medycznym powinny  
po przeniesieniu do NFZ zostać skierowane właśnie na te zadania. 

 

Pozdrawiam serdecznie 

Karolina Golik 

 


